
 

 
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT EL DIA 27 
DE JUNY DE 2024 
 
Vacarisses, a 27 de juny de 2024, essent les 19:00 hores del dia de la data i prèvia convocatòria 
realitzada a l'efecte, es reuneixen en sessió ordinària, els components del Consell Plenari 
Municipal, a la Sala de Plens de l'Ajuntament destinada a l'efecte, amb l'objecte de tractar i donar 
compliment als assumptes compresos a l'ordre del dia. 

Presideix     
                                          
Antoni Masana i Ubach, l’alcalde  
   
Regidors/es 
 
Olga Serra Luque 
Paola Moral Ramírez 
Aitor Piqueras Rodes 
Jasone Mendizabal Mendizabal 
Debora Sancho Latorre 
Pere Casas Ardanaz  
Raúl Avilés Trabalón 
María Moreno Martínez 
Jesús Arasanz Castilla  
Isabel Fernández Donaire 
Juan Pablo Garrido Sánchez 
Iker Heredia Cuadra 
 
Assistits per la secretària accidental Maria Calsina Salavert, qui dona fe de l'acte.  
 
  

O R D R E     D E L      D I A 
 
 
1.- PART RESOLUTÒRIA.- 
 
1.1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL DIA 30 DE MAIG 
DE 2024.-  

Sotmesa l’acta a votació s’aprova per unanimitat. 

 

 VOX 
Regidor 

no adscrit 
LAVV PSC 

UIPV - 
JUNTS 

ERC 

A FAVOR x x x x x x 

EN CONTRA             

ABSTENCIONS             

 

 
1.2.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA, D’ACORDAR LES FESTES LOCALS DE VACARISSES  
PER A L’ANY 2025.- 
 
 
Vista l'Ordre EMT/85/2024, de 23 d’abril, del Conseller d’Empresa i Treball , per la qual s'estableix 
el calendari oficial de festes laborals de Catalunya per a l’any 2025, publicada el DOGC núm. 
9151, de 26 d’abril de 2024.  
 



 

D’acord amb l’article 37.2 del Reial decret legislatiu 2/2015, de 23 d’octubre, pel qual s’aprova el 
text refós de la Llei de l’Estatut dels treballadors, de les catorze festes laborals, dues tindran 
caràcter local, i d’acord amb el Decret 177/1980, de 3 d’octubre, les dues festes locals seran 
fixades per Ordre del Departament d’Empresa i Treball, a proposta dels municipis respectius.  
 
Tanmateix, l’article 30.7 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment administratiu comú de 
les administracions públiques, preveu que el calendari aprovat per les Comunitats Autònomes 
comprendrà els dies inhàbils de les Entitats Locals corresponents al seu àmbit territorial, a les 
quals serà d’aplicació.  
 
Vist que conforme l’article 46 del Reial decret 2001/1983, de 28 de juliol, l’adopció d’aquest acord 
és competència del Ple de la Corporació.  
 
Atès que la Comissió Informativa de Règim Interior, reunida el dia 19 de juny de 2024, va 
dictaminar, proposo al Ple de l'Ajuntament l'adopció del següent  
 

A C O R D 
 

PRIMER.- Determinar com a festes locals de Vacarisses per al 2025 els dies 17 d’abril i 26 de 
maig de 2025.  
 
SEGON.- Comunicar aquest acord al Departament d’Empresa i Treball de la Generalitat de 
Catalunya. 

 
Sotmesa la proposta a votació s’aprova per unanimitat. 

 VOX 
Regidor 

no adscrit 
LAVV PSC 

UIPV - 
JUNTS 

ERC 

A FAVOR X X X X X X 

EN CONTRA             

ABSTENCIONS             

 
 
1.3.- MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPALVOX SOBRE “LA INSTALACIÓN DE 
CÁMARAS DE SEGURIDAD EN LAS ENTRADAS DE LAS URBANIZACIONES”.-  
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS: 

En los últimos años, la seguridad ciudadana ha sido una preocupación creciente para los 
vecinos de nuestras urbanizaciones. Actualmente, en las entradas de las urbanizaciones 
existen cámaras que actúan como lectores de matrículas, las cuales se utilizan para controlar 
y registrar el acceso vehicular. Sin embargo, estas cámaras no ofrecen una cobertura completa 
para la seguridad personal y la vigilancia general en las áreas de acceso. 

El aumento de la delincuencia y la necesidad de proteger tanto a los residentes como a sus 
propiedades justifican la implementación de medidas adicionales. La instalación de cámaras de 
seguridad en las entradas de cada urbanización no solo disuadiría potenciales actividades 
delictivas, sino que también proporcionaría evidencia crucial en caso de incidentes. 

Además, el marco legal vigente en España y Cataluña permite la instalación de cámaras de 
seguridad en espacios públicos y privados bajo ciertas condiciones, garantizando siempre el 
respeto a la privacidad y los derechos fundamentales de las personas. En particular, la Ley 
Orgánica de Protección de Datos Personales y garantía de los derechos digitales (LOPDGDD) 
y el Reglamento General de Protección de Datos (RGPD) de la Unión Europea establecen las 
pautas para el tratamiento y almacenamiento de imágenes captadas por estas cámaras, 
asegurando su uso adecuado y responsable. 

 



 

Por todo lo expuesto, se proponen los siguientes acuerdos: 

ACUERDOS: 
 
1. Instalación de Cámaras de Seguridad: Se procederá a la instalación de cámaras de 
seguridad en las entradas de todas las urbanizaciones del municipio, complementando así las 
ya existentes cámaras lectoras de matrículas. 

 
2. Cumplimiento Legal: La instalación y operación de estas cámaras se llevará a cabo en 
cumplimiento con la LOPDGDD y el RGPD, asegurando que el tratamiento de las imágenes 
captadas respete los derechos de los ciudadanos y su privacidad. Se elaborará un protocolo 
específico que defina las condiciones de acceso, uso y almacenamiento de las grabaciones, 
garantizando que solo el personal autorizado pueda acceder a ellas. 

3. Garantías de Transparencia: Se informará a los vecinos de cada urbanización sobre la 
instalación de las cámaras, su finalidad y las medidas de protección de datos adoptadas, 
mediante la colocación de carteles informativos visibles y la difusión de comunicados oficiales. 

 
6. Consulta y Asesoramiento de la Policía Local: Se consultará a la policía local para que 
notifique su opinión y asesoramiento sobre la instalación y operación de las cámaras de 
seguridad, asegurando que estas medidas se integren de manera efectiva en las estrategias de 
seguridad pública y se optimice su uso para la prevención y resolución de delitos. 

 
Pren la paraula el Sr. Iker Heredia que fa lectura íntegre de la moció. 
 
Pren la paraula el Sr. Juan Pablo Garrido que li pregunta al Sr. Heredia si sap quantes 
urbanitzacions hi ha a Vacarisses, aquest respon 16 i el senyor Garrido diu que gairebé ho 
encerta. El senyor Garrido comenta que votarà en contra, ja que a parer seu, entén que és un 
sobre cost, ja que existeixen càmeres d'utilitat contrastada i li planteja al Sr. Heredia que si no 
sap en concret el nombre d'urbanitzacions que hi ha, tampoc pot saber el nombre d'accessos a 
les mateixes i en conseqüència tampoc sap el nombre de càmeres a implementar i conclou 
reafirmant el seu vot en contra. 
 
Pren la paraula la Sra. Isabel Fernández que diu que entenc que la seguretat en general no és 
el problema més gran que els veïns de Vacarisses han d'afrontar, si considerem que és un 
element fonamental pel benestar de tots els ciutadans del municipi, és per això que, com sempre, 
diuen a La Voz de Vacarisses sempre es mostraran d'acord amb totes aquelles iniciatives que, 
sent de bona fe, pretenguin millorar la seguretat de les famílies i amics que viuen a Vacarisses. 
No obstant això, i com sempre tractant de ser equitatius amb tots els habitants de Vacarisses per 
mostrar el nostre suport a aquesta moció, considera que hauria d'esmenar-se fent extensible la 
ubicació de càmeres de videovigilància no únicament a les urbanitzacions, sinó també al nucli 
del municipi. 
Finalment, diu la Sra. Isabel Fernández que vol afegir un suggeriment o recomanació que seria 
que en una etapa posterior fer extensible la col·locació de càmeres de videovigilància no sols en 
l'entrada de les urbanitzacions i al nucli, sinó també en aquelles zones públiques, principalment 
places i parcs infantils en les quals hagi donat reiterats episodis de vandalisme de l'espai públic 
i el mobiliari urbà. 
 
Per desgràcia - afegeix la Sra. Isabel Fernández- tots coneixem d'algun parc o alguna plaça de 
les nostres urbanitzacions que ha estat objecte d'actes vandàlics en desenes d'ocasions. 
 
Potser, continua dient la Sra. Isabel Fernández aquesta seria una manera de posar fi a aquesta 
pràctica "indiosa" que tanta inseguretat genera als nostres veïns i que tant perjudici econòmic 
causa a tots. 
 
Així que, diu la Sra. Isabel Fernández que com he anunciat anteriorment, si s'inclou al nucli , La 
Voz de Vacarisses votarà a favor. 
 
 
 



 

Pren la paraula el Sr. Jesús Arasanz que diu que avança que li votarem que no, però a aquesta 
i a totes les emocions, mentre vostè no demani perdó, ni dimiteixi pels insults racistes que va 
proferir el mes passat, tant en Junta de portaveus com en aquest ple. 
 
Segon, i ja entrant a valorar la proposta que com sempre és incompleta i està feta, no sé, no sé 
qui li ha fet o si l'ha fet directament amb Chat GPT. 
 
Diu el Sr. Arasanz que a la proposta no esmenten ni la Llei orgànica 4/1997 del 4 d'agost, que 
regula la utilització de videocàmeres per les forces i cossos de seguretat de l'Estat, ni en el Reial 
decret 596/1999 que aprova el Reglament de desenvolupament d'aquesta llei. 
 
Continua dient el Sr. Jesús Arasanz que aquestes dues normatives ja comencen dient que 
l'Ajuntament  necessitarà una autorització prèvia de la comissió de garanties de videovigilància 
de la comunitat autònoma en la que estigui el municipi, i que pugui autoritzar o no la instal·lació 
de les dites càmeres. 
 
Li indica el Sr. Arasanz al Sr. Heredia, que aquí posa com que es posen càmeres, comencen a 
gravar imatges i la policia local ja s'encarregarà de la seva gestió, i només fa referència a les lleis 
de protecció de dades. 
 
Indica el Sr. Jesús Arasanz que prèvia a l'autorització esmentada cal realitzar una memòria prèvia 
per a la sol·licitud i evidentment aquesta memòria, requereix un estudi, d'una valoració pels 
cossos i forces de seguretat de l'Estat, etcètera, etcètera, no simplement es pot decidir posar 
càmeres en qualsevol lloc perquè li sembla bé que enfoquin allà on creuen. 
 
Per finalitzar, diu el Sr. Jesús Arasanz que la Subdelegació del Govern és qui ha de custodiar 
aquestes imatges, o bé, la guàrdia civil i en conseqüència l'Ajuntament no tindria en cap moment 
accés a aquestes imatges. 
 
Llavors, li diu el Sr. Arasanz al Sr. Heredia que realment no sap com presenta una moció tan 
pobre sobre una cosa tan seriosa. 
 
Pren la paraula el Sr. Raúl Avilés que diu tot adreçant-se al Sr. Iker Heredia que argumenten la 
col·locació de les càmeres en base un increment de la delinqüència. 
 
Diu el Sr. Avilés que li agradaria saber amb dades concretes quin increment de delinqüència, 
tenim aquí a Vacarisses i diu que creu que aquestes dades no existeixen i diu que, de forma 
subjectiva, fer aquesta valoració troba que no ve al cas. 
 
Diu el Sr. Raúl Avilés que potser el plantejament seria al revés i s'hauria de tenir un informa 
policial, la policia local, valorant si és necessària o no ser necessària la col·locació d'aquestes 
càmeres de videovigilància, naturalment diu, amb tota la llei i per damunt i tota la legislació que 
s'hauria de complir i després d'aquesta valoració policial valorar el cost que pot tenir això, i veure 
si és viable. 
 
Conclou el Sr. Avilés dient que la moció no està correctament presentada i, per tant, la votaran 
en contra. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que subscriu el que han dit tant el regidor PSC com el Sr. 
Raúl Avilés i diu que tenim les dades que les explicaran a la pròxima reunió i explica que són  
dades certament molts pocs delictes a Vacarisses i diu que fins i tot poden dir que el més nombrós 
és el d'estafes, estafes per internet, per tant, amb càmeres no es detecten. 
 
Diu el Sr. alcalde que mentre ell sigui alcalde, no permetrà que Vacarisses es converteixi en un 
"gran germà", és a dir amb càmeres a tot arreu. 
 
Però diu el Sr. alcalde que el que estan pensant és en període electoral de posar-ne, perquè 
potser sortiria el regidor, el de Vox, arrancant els cartells, amb el company de Cornellà, per tant, 
diu, ERC  també li votaran en contra. 
 



 

 
 

Pren la paraula el Sr. Iker Heredia que diu que tot responent a La Voz de Vacarisses entén què 
deien de posar també amb més càmeres, no només a les entrades, sinó també al nucli. 

 
Diu el Sr. Heredia que en aquest cas no estan a favor perquè criem que viola el que és la 
privacitat, i diu que una cosa és a les entrades de les urbanitzacions i l'altre és dins de les 
urbanitzacions que pot captar vivendes. 
 
Continua el Sr. Iker Heredia tot adreçant-se al PSC dient que el PSC ja té una excusa per a 
treballar menys, al final, que és la de què no aproven les mocions per tal motiu i a part diu el Sr. 
Heredia que el sorprèn el valor que tenen de dir unes certes coses, però ho fan en tots els àmbits 
del seu partit, no solament en l'àmbit municipal i li diu al Sr. Arasanz que li donarà unes dades 
que l'interessaran molt, i li diu que les mocions que el PSC ha presentat en un any de legislatura, 
les quals són cap. 

 
Li diu el Sr. Heredia al Sr. Arasanz que ells tenen moltes prioritats i moltes coses per fer, però ja 
si això un altre dia es posarà a treballar en elles. 
 
Pren la paraula el Sr. Jesús Arasanz que li diu al Sr. Iker Heredia que acaba  de mostrar que ha 
fet més treball que ell  i li diu que li ha buscat el Reglament i les lleis orgàniques a les quals fa 
referència la seva moció que no esmenta cap d'elles, 
 
Diu el Sr. Arasanz que el treball que fan a l'oposició no són el de presentar emocions, també és 
revisar el treball que fan la resta de regidors, que normalment, en el seu cas – tot referint-se al 
Sr. Heredia -, és bastant dolent i deficient. 
 
Pren la paraula el Sr. Iker Heredia que torna a incidir en el fet el PSC no hi presenta cap moció i 
tot seguit li dóna les gràcies per fer la cerca de les lleis i li diu que ben segur els seus electors li 
agrairan. 
 
Pren la paraula el Sr. Juan Pablo Garrido que diu que ell tampoc ha presentat cap moció tot i que 
diu que s'ha adherit a algunes, però li diu al Sr. Heredia que ell tampoc ha presentat cap, perquè 
li venen de dalt. 
 
Respon el Sr. Iker Heredia al Sr. Garrido que les mocions, les fa totes ell, a excepció de les que 
presentem tots els municipis junts. 
 
Continua el Sr. Heredia adreçant-se al Sr. Garrido i li diu que en relació  el tema que el senyor 
Garrido  no ha presentat cap emoció, ja era d'esperar i li diu que al final, ell parlava que anava a 
fer una oposició constructiva, però no ha fet cap posició ni constructiva ni no constructiva, l'únic 
que ha fet ha estat posicionar-se sempre amb el govern i li diu que és curiós que a part de ser 
l'únic regidor, no adscrit del consistori tot plegat li fa pensar que està jugant al joc de posicionar-
se, sempre al costat del govern, i així en la legislatura vinent, provar sort en les seves llistes. 

 
La veritat li diu el Sr. Iker Heredia al Sr. Juan Pablo Garrido és que no entén per què es va unir 
a un partit municipalista com veïns per Vacarisses, si no és capaç de ser neutral en les seves 
decisions. 
 
Pren la paraula el Sr. Juan Pablo Garrido que diu que és la tercera o quarta vegada que és 
regidor, i que ho ha estat tant per el PSC com per VxV i ara com a regidor no adscrit i diu que 
potser s’ha donat compte  a través dels anys i ha obert els ulls davant la dificultat que suposa 
governar un municipi com Vacarisses. 
 
 
Sotmesa la moció a votació no s’aprova amb el següent resultat: 

 

 



 

 

 VOX 
Regidor 

no adscrit 
LAVV PSC 

UIPV - 
JUNTS 

ERC 

A FAVOR X      

EN CONTRA  X  X X X 

ABSTENCIONS   X    

 
 
2.- SOBREVINGUTS.- 
 
No hi ha  
 
3.- PART DE CONTROL I SEGUIMENT DE LA GESTIÓ CORPORATIVA.- 
 
3.1.- DONAR COMPTE DE LES ACTES DE LES SESSIONS ORDINÀRIES CELEBRADES PER 
LA JUNTA DE GOVERN LOCAL ELS DIES 28 DE MAIG, 3, 11 i 17 DE JUNY DE 2024. 
 
3.2.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DICTATS DES DE LA CELEBRACIÓ DE L’ÚLTIMA 
SESSIÓ ORDINÀRIA (Alcaldia, del 307/2024 de 20/5/24, al 370/2024 de 18/6/2024), (Turisme, 
Comerç i Consum, el 5/2024 de 22/5/24), (Educació, del 14/2024 de 13/5/2024, al 18/2024 de 
19/6/2024), (Acció Social, del 41/2024 de 28/5/2024, al 43/2024 de 4/6/2024), (Gent Gran, el 
3/2024 de 28/5/24), (Obres i Serveis, Gestió de l’Aigua i Nuclis, del 19/2024 de 10/6/2024, al 
25/2024 de 14/6/2024), (Acció Climàtica, Eficiència Energètica i Biodiversitat, del 18/2024 de 
16/5/2024, al 22/2024 de 3/6/2024), (Cultura, Festes, Patrimoni i Arxiu Històric, del 6/2024 de 
10/6/2024, al 11/2024 de 14/6/2024), (Tinença Responsable i Benestar Animal, el 6/2024 de 
7/6/2024), (Promoció Econòmica, Pagesia i Indústria, el 3/2024 de 27/5/2024).- 

 
3.3.-DONAR COMPTE DEL NOMENAMENT DE PERSONAL FUNCIONARI I DE LA 
CONTRACTACIÓ DE PERSONAL LABORAL.- 
 
 
 
4.- INFORMES PRESIDÈNCIA.- 

 
4.1.- DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DEL 28 DE JUNY DE 2024, DIA INTERNACIONAL DE 
L’ORGULL O PER A L’ALLIBERAMENT LGBTI+.- 
 
Pren la paraula la Sra. Debora Sancho que fa lectura com segueix de l’esmentada declaració: 
 
“El Dia Internacional de l’Orgull o per a l’Alliberament LGBTI+ ens uneix no només en la celebració 
de la diversitat. Ens uneix també en una crida a l’acció per reconèixer i respectar les identitats, 
expressions i experiències que fan que cada persona sigui única i inestimable per a la nostra 
societat. 

Ens uneix la ferma reivindicació del dret fonamental de cada persona a ser qui és. Aquesta és la 
base per garantir tots els drets que encara avui veuen vulnerats les persones LGBTI+. Unes 
vulneracions que impacten greument en les seves condicions materials de vida i en la qualitat 
democràtica de tota la societat. 

Per això ens uneix la defensa del dret a l’educació sense cap mena d’assetjament escolar i en 
què infants i adolescents aprenguin que totes les orientacions sexuals i identitats de gènere són 
igual de normals; la defensa del dret al treball sense que cap persona hagi d’amagar qui és per 
por a no ser contractada o simplement a no ser acceptada, o la defensa del dret a la integritat 
física i psicològica de totes les persones, que implica acabar amb les discriminacions, violències, 
prejudicis i estigmes per raó de l’orientació sexual, la identitat o l’expressió de gènere. 

En definitiva, ens uneix la defensa dels drets LGBTI+, perquè són drets humans. El veritable 



 

orgull del nostre país rau en el compromís col·lectiu de defensar els drets per a tothom, cada dia 
i arreu, perquè la llibertat de les persones LGBTI+ ens fa una societat més lliure i un país millor. 

La lluita pels drets LGBTI+ no es limita a un sol dia de l’any, sinó que ha de ser un exercici 
quotidià, individual i col·lectiu, que es propagui per totes les nostres ciutats, pobles i viles, perquè 
totes les persones puguin viure-hi amb llibertat i dignitat. És cosa de tothom garantir que ningú 
visqui amb por o que es vegi forçat al sexili, a marxar a un altre lloc de residència per poder viure 
de manera lliure i oberta la pròpia orientació sexual, identitat o expressió de gènere. És a dir, pel 
fet de ser qui és. 
Tothom mereix —i hi té dret— sentir-se segur, respectat i inclòs en la seva comunitat, en els seus 
entorns quotidians, visqui on visqui, des de la ciutat més gran al poble més petit del país. Tothom 
ha de poder accedir a recursos i serveis especialitzats, visqui on visqui. Aquesta responsabilitat 
col·lectiva és la veritable mesura de la igualtat i la justícia. 
El Govern de Catalunya i el conjunt d’institucions del país ens comprometem a mantenir l’aposta 
per les polítiques que garanteixin els drets LGBTI+ i combatin l’LGBTI-fòbia, a continuar avançant 
en el reconeixement legal d’aquests drets, a reforçar encara més la Xarxa de Serveis d’Atenció 
Integral LGBTI arreu de Catalunya, i a treballar plegades i amb la màxima aliança amb les entitats 
LGBTI+. 
Però no ho podem fer soles. En un context de creixement de l’extrema dreta, que amenaça de 
fer retrocedir uns drets que han costat molt de conquerir i que amb els seus discursos d’odi 
legitima i fomenta les discriminacions i les agressions, fem una crida a tota la ciutadania a unir- 
se en aquesta missió col·lectiva: a sentir com a pròpia la defensa dels drets LGBTI+, perquè 
totes les persones som igual de diferents. 
Fem que els nostres carrers, escoles, centres de treball, espais d’oci i llars siguin llocs on tothom 
pugui viure amb dignitat i orgull. Fem també del nostre país un model de llibertat i un far 
d’esperança per a les comunitats LGBTI+ d’arreu del món.” 
 
 

4.2.- MANIFEST DEL DIA MUNDIAL DE LES PERSONES REFUGIADES 2024 

 

Pren la paraula l’alcalde que fa lectura íntegre del manifest: 
 
“L’increment de la securització de fronteres, de l’establiment de pactes internacionals restrictius 
i l’auge de l’extrema dreta al món provoca un augment alarmant de la vulneració dels Drets 
Humans a les rutes de fugida. L’Oficina de Coordinació d’Assumptes Humanitaris de les Nacions 
Unides (OCHA) i l’Oficina Internacional per a les Migracions (OIM) indiquen que hi ha 36,4 milions 
de persones refugiades i 75,9 milions desplaçades internes al món, unes xifres sense precedents 
agreujades, a més, per la crisi climàtica, els conflictes armats i un augment de la desigualtats 
socials. 
 
L’aprovació del Pacte de Migració i Asil de la Unió Europea el passat abril s’allunya de la finalitat 
primera d’establir mecanismes que permetin compartir responsabilitats en l’acollida i en els 
procediments en matèria de migració i asil. El pacte enforteix el control fronterer, facilita els retorns 
de les persones refugiades i no soluciona la problemàtica de la pressió migratòria als països 
d’arribada. 
 
En un context marcat per l’odi i la desinformació, és cabdal contribuir al debat públic amb un 
pensament crític emparat en un enfocament de transformació social i justícia global, i posar en 
valor la cooperació internacional com a eina per incidir en les causes dels conflictes, més enllà 
de gestionar-ne els efectes, també des del municipalisme. 
 
En l’àmbit de la Mediterrània, el 2023 va ser l’any més mortífer a les rutes migratòries d’arribada 
a l’Estat espanyol: 18 persones al dia, segons indica l’organització “Caminando Fronteras”. La 
ruta canària, a través de l’Oceà Atlàntic, va tornar a ser la ruta migratòria marítima més letal del 
món. 
 
Aquest any no podem oblidar, a més, el setge que viu Gaza des del 7 d’octubre de 2023, que 
escanya i mata sense treva la població palestina. Més del 75% de la població de Gaza (1,7 milions 
de persones) es troba en situació de desplaçament intern. A això se li suma la destrucció 



 

d’habitatges i infraestructures, la desarticulació econòmica i social, la manca d’accés a productes 
de primera necessitat, i la pèrdua d’aprenentatges i oportunitats de progrés conjunt. Davant 
d’aquesta situació, el mes de novembre el Fons  Català va obrir una Campanya d’emergència 
per la crisi humanitària a Palestina, destinada a oferir assistència sanitària i protecció, i a la 
distribució d’articles de primera     necessitat entre la població desplaçada. 
 
Tampoc no oblidem l’Afganistan, Síria, el Sahel, Etiòpia... La migració forçada, conseqüència 
dels conflictes, del canvi climàtic i de les persecucions individuals i col·lectives, requereix accions 
per a la protecció efectiva de les persones desplaçades, que es veuen exposades a vulneracions 
dels seus drets fonamentals i al risc d'apatrídia, com la implementació de corredors humanitaris, 
que és una responsabilitat dels Estats d’acollida. 
 
Davant la crisi enquistada del refugi, el municipalisme català ha de tenir un paper important en la 
lluita contra l’oblit i la discriminació. Per aquest motiu, el Fons Català ha fet un rellançament de 
la Campanya Món Local Refugi Actua contra les Fronteres hostils (P3900) que acompanya 
accions a primera línia de suport sociojurídic, l’accés a la salut, l’atenció psicosocial, l’assistència 
humanitària a les persones en moviment a  la Frontera Occidental Euroafricana, la Mediterrània 
Oriental i la Frontera Sud de Mèxic. Tot això és possible gràcies a la solidaritat i a la implicació de 
tots aquells municipis que creuen en el refugi i que han permès l’acompanyament a 84 projectes 
des del 2015. 
 
Ara i sempre, des del municipalisme català treballem perquè existeixin vies que garanteixin la 
vida de la població en moviment, perquè el refugi és un dret i l’acollida una  obligació.” 
 
Continua el Sr. alcalde amb els informes de presidència i com és costum,  dona les dades d'atur 
i explica que aquest mes a Vacarisses són 23 persones menys, i diu que hi ha  una taxa d'atur 
registral del 7,94%, i diu que és una de les més baixes dels darrers anys, però així i tot diu que 
com sempre hi ha més dones aturades, gairebé 3 punts més que els homes. 
 
Continua el Sr. alcalde que en referència a les pudors han rebut 5 queixes aquest mes de juny 
i, d'ençà que van començar el registre, n'hi ha un total de 1466. 
 
Diu també que avui s'ha provat a la diputació, un ajut de 75.000 euros, en aquest cas, en el 
programa sectorial de transició energètica, en el qual, per exemple, doncs, s'insta els municipis 
a construir refugis climàtics i també en el programa sectorial de millora d'abastament d'aigua, un 
ajut de 499.500 euros, que es pot gastar fins al 2027, evidentment, en temes referents a 
abastament d'aigua. 
 
Explica el Sr. alcalde que en temes de jardineria, que es farà una contractació d'urgència, mentre 
no s'elabori el plec definitiu. 
 
Pel que fa a la licitació en aquest contacte - explica l'alcalde- han sorgit diverses problemàtiques, 
a l'hora de fer aquest plec, i no es vol córrer per fer-ho bé, i, per tant, mentre no estigui ben fet, 
farem aquesta contractació per urgència, per posar algunes urbanitzacions que en assumptes  
sobretot de jardineria i d'herbes, necessiten, posar-les al dia, fet del qual en són conscients. 
 
 
Continua explicant el Sr. alcalde que avui els han comunicat, que dijous que bé tenen una reunió 
on explicaran la remodelació de la carretera dels Caus, que va, des d'aquí la Barceloneta fins, 
els cupots i en aquest sentit diu que aquesta ajuda la van concedir fa 7 anys i diu que, han passat 
diverses coses, però sembla que, finalment, en breu, començarà amb la remodelació,de la 
carretera dels Caus, que, com bé, és sabut la titularitat serà municipal, però, manteniment, serà 
per part de la Diputació, la qual cosa diu, representarà un estalvi, i una millora, per aquesta 
carretera. 
 
També explica el Sr. alcalde que avui, finalment, han respost al tema de la senyalització de 
Vacarisses a la C-16 i diu que mentre durin les obres de la C-16, aquest tram de la C-16, entre 
la B-40 i la C-16, es posarà un provisional en el km 22,7, i aquesta indicació senyalitzarà 
Vacarisses, doncs, al final, serà definitiva, i diu que el que faran també és revisar tota la 
senyalització, perquè, al final, després de molt insistir, i enviar fotos i tot, sembla que s'han adonat 



 

que no estava del tot ben senyalitzat, en conseqüència diu que és una bona notícia, i explica el 
Sr. alcalde que també demanaran l'opinió, abans de posar la definitiva, i per tant pensa que s’han 
de felicitar tots plegats que empès perquè això sigui una realitat. 
 
Continua la seva intervenció el Sr. alcalde dient que divendres els van presentar l'esbós del 
projecte final per les quatre urbanitzacions petites, de La Farinera, Pou Gran, l'Oliva i El Fresno, 
i diu que quan els presentin el definitiu - el tindran entre demà i dilluns - convocaran, per explicar-
ho ,així com als veïns tot i que encara no saben preus, però sí que més o menys ja estan, en els 
últims detalls. 
 
5.- PRECS I PREGUNTES.-  
 
Pren la paraula el Sr. Iker Heredia que vol felicitar la regidora d'igualtat, que ja té el treball he fet 
fins a l'any que ve, però que no s'ha cansat molt. 
 
També vol aprofitar per a felicitar els 10 anys de regnat del Rei, que els va complir la setmana 
passada, i diu que hauria d'haver-hi el màxim respecte per part de les institucions cap al Rei. 
 
I finalment el Sr. Iker Heredia vol preguntar, a partir de quina edat es pot accedir al festival de 
curts sexuals d'aquesta nit en el punt de vol, i el motiu pel qual heu canviat la ubicació, que des 
d'un principi era la plaça de Joan Bayà. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que en referència als deu anys de regnat del rei diu que tampoc és 
que s'hagi cansat gaire. 
 
Pren la paraula la Sra. Debora Sancho que diu que l'edat per assistir als cicles que ha preguntat 
el Sr. Heredia són els 16 anys i diu que s'ha canviat l'emplaçament, ja que s'ha considerat que 
era millor fer-ho al Punt de Vol i també diu que com hi ha la setmana de l'orgull els actes 
comencen al punt de vol i caben també al punt de vol. 
 
Pren la paraula la Sra. Isabel Fernández que diu que malgrat que no estigui a l'ordre del dia vol 
comentar en relació amb la moció que va presentar La Voz de Vacarisses en el Ple anterior 
referent a la millora de l'equipament de la parada de bus de l'institut i el seu entorn, diu que creu 
que hi ha hagut temps suficient a repassar-la i, per tant, comprendre que bàsicament el que se 
sol·licita és que els tècnics de l'Ajuntament revisin la problemàtica exposada i acordin la millor 
solució possible i diu que ara que ha finalitzat el període escolar és el moment més adequat per 
començar els treballs necessaris per solucionar el problema i en aquest sentit i per tot l'exposat, 
demana si es pot votar ara. També vol donar les gràcies per què veu que finalment s'ha pres 
consciència que les urbanitzacions estan molt deixades i en aquest sentit, diu, que avui ha 
presentat una moció en línia referent a bardisses i voreres que estan aixecades per arrels 
diverses, voreres diu, que ara és complicat transitar per les mateixes i un s'ha de baixar a la 
carretera amb el perill d'atropellament que revesteix aquesta situació i en aquest sentit demana 
que també es miri tot aquest tema de les voreres. 
 
També vol posar de manifest la Sra. Isabel Fernández que els veïns de Can Serra s'han queixat 
de la manca de neteja dels petards al parc de les darreres festes de Sant Joan. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que respecte a la moció ja va dir que faria una reunió amb 
la policia i així ho farà diu, per tant, que convocarà reunió per parlar d'aquest tema. 
 
A més, diu el Sr. alcalde, que no es pot votar una moció així com ella diu, la moció s'ha de 
presentar, i llavors en tot cas es vota. 
 
Pel que fa al tema de les herbes el Sr. alcalde diu que acaba d'explicar el que faran i el tema de 
la neteja de la zona esportiva diu que normalment, amb dos, tres dies l'empresa ho fa, però diu 
que ja hauria d'estar net i si no és així faran que es vagi a netejar. 
 
La Sra. Isabel Fernández demana que del tema de la moció es donin una miqueta de pressa, 
més que res diu per tal que els nois puguin començar l'escola tenint tot aquell espai organitzat i 
diu que ha passat un mes i encara no s'ha fet res. 



 

 
Pren la paraula la Sra. Maria Moreno que vol tornar a demanar l'informe policial del tema de la 
Muriel Casals, que no el vam rebre, i també els detalls dels costos, i diu que vam rebre una 
factureta, però, només hi havia la pintura, quan també es van fer glorietes i diverses coses, així 
que demana informació relativa a tot el que es va fer. 
 
Diu la Sra. Maria Moreno que la prova pilot li sembla que era fins al desembre, i ara estan ja al 
juny. 
 
Pren la paraula el Sr. Pere Casas que diu que l'informe de policia en aquest cas, encara no el 
tenim i diu que quan el tingui els hi farà arribar. 
 
Pel que fa al tema de les factures el Sr. Pere Casas diu que si no recorda malament ja les van 
fer arribar. 
 
La Sra. Maria Moreno li respon que només hi havia una factura de la pintura. 
 
Torna a insistir la Sra. Maria Moreno dient que en aquell àmbit hi ha diverses coses més que 
s'han fet, i diu que inclòs s'han fet obres. 
 
El Sr. Pere Casas diu que no s'han fet obres i diu que l'únic que hi havia era el tema de la grua, 
per les New Jersey i potser aquesta és l'única factura que queda, que ja la farà arribar. 
 
Pren la paraula el Sr Raúl Avilés que vol fer una puntualització i és que obres sí que es van fer 
perquè la glorieta de dalt no estava feta i, per tant, aquesta glorieta s'ha fet nova i en aquest sentit 
explica que estava la glorieta de davant de poliesportiu, i més amunt s'ha fet una més petita que 
abans no hi era i, per tant, diu que obres sí que s'han fet. 
 
Assegura el Sr. Pere Casas que diu que la única cosa que hi ha són New Jersey i que no s'ha fet 
obra. 
 
Pren la paraula el Sr. Raúl Avilés que diu que respecte a la situació de sequera en l'àmbit de 
Catalunya, planteja que si el canvi que hi ha hagut afectarà d'una manera a la situació que hi ha 
actualment el municipi en aquest sentit. La població i en aquest sentit diu que vol traslladar 
algunes qüestions, alguns dubtes, per tal que ens ho pugueu aclarir. 
 
Primer de tot, diu el Sr. Raúl Avilés saber si està permès omplir de piscines portant aigua de tanc 
des de fora del municipi i diu que en aquest sentit, la informació és confusa, i diu que li han 
traslladat que hi ha veïns que fan consulta l'Ajuntament i des de l'Ajuntament s'està dient que sí 
que es pot fer. Aleshores diu el Sr. Raúl Avilés llavors, aclarir-ho potser aquí en el ple seria el 
millor i així s'esvaeix qualsevol dubte en aquest sentit. 
 
Per altra banda, comenta el Sr. Raúl Avilés que hi ha una informació a la pàgina web de 
l'Ajuntament, respecte a les mesures d'obligat complement per sequera en el qual es donen 
argumentació sobre el motiu per el perquè s'imposen aquestes mesures i la informació no està 
actualitzada, és de 25/03/2024 i en aquest sentit demana que s'actualitzi aquesta informació. 
 
I per acabar diu el Sr. Avilés fins ara la informació que s'està comunicant a la població és el cabal 
màxim d'extracció i el que és el consum setmanal i diu que van traslladar a les comissions 
informatives a veure si fos possible per fer més entenedor a la població si es pot parlar o 
comunicar la columna d'aigua dels pous. 
 
Continua el Sr. Raúl Avilés dient que uns dels arguments que es donen la població per mantenir 
a l'estat actual de sequera, d'alarma és que els aqüífers no recuperen i la columna d'aigua va 
minvant. 
 
Llavors, comenta el Sr. Avilés que a veure si es pot quantificar amb dades aquesta columna 
d'aigua d'alguna manera amb percentatge, de manera que sigui comprensible per saber 
exactament i a on s’ha d'arribar, perquè això s'aixequi, ja que al final, aixecar o no l'estat 
d'emergència sembla que sigui una mica subjectiu, i diu que entén que s'hauria de poder 



 

quantificar i a partir d'aquest punt, podem aixecar-ho, però mentre no s’estigui a aquest nivell, no 
serà possible. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que entén que hi ha les conques internes s'han recuperat, 
però Vacarisses no està connectat a la xarxa, per tant, la situació és exactament la mateixa. 
Continua el Sr. alcalde dient que el que han fet a aquestes pluges és que, de moment, les 
columnes d'aigua que no continuïn baixant, però no s'ha notat cap augment, 
 
Explica el Sr. alcalde que en un clima mediterrani més o menys, i aquí a Vacarisses plovia més 
o menys entre 600 i 700 l/m², fa dos anys, ens vam quedar amb 300 o 400 l/m² I l'any passat, 
ens vam quedar amb 300 o 400 l/m² i explica que, per tant, hi ha un dèficit de tot un any, com si 
hagués plogut zero. 
 
Continua explicant el Sr. alcalde que ara estan una mica per sobre a uns 350 l/m² que si ho 
extrapolen al mig any que queda s’aniria a 700 l/m², per tant, estaria una mica per sobre de la 
mitjana, però diu que  hi ha un any de dèficit i comenta que si mireu aquí dalt el Cíngle i comencen 
a haver-hi des de fa 3 o 4 mesos, pins, morts, és a dir, la sequera, a Vacarisses persisteix, com 
persisteix per exemple, també, amb zones del Priorat o a Terra Alta, o zones de Tarragona, que 
es troben amb la mateixa situació que nosaltres, per tant, la situació és la mateixa i diu que entén 
que la gent vulgui omplir les piscines , però és que la situació és la mateixa. 
 
En referència a les columnes d'aigua diu el Sr. alcalde que les poden posar les columnes d'aigua, 
però que no aclariran res, perquè hi ha pous que la columna d'aigua és de 80 m i n'hi ha que són 
de 100. m, i que més oscil·len durant el dia, ja que quan el pou o la bomba extreu l'aigua, doncs 
baixen, després es recuperen, n'hi ha que recuperen a la nit...., malgrat tot el Sr. alcalde diu que 
si es demana es posaran aquestes dades, però creu que embolicaran més la "troca" i diu que el 
que pensa que és important és saber es la capacitat que tenim nosaltres d'extracció d'aigua i el 
consum i en conseqüència diu que si estem per sobre de la capacitat que tenim d'extracció 
d'aigua, el consum està per sobre, doncs no hi ha aigua. 
 
Continua el Sr. Raúl Avilés dient que uns dels arguments que es donen la població per mantenir 
a l'estat actual de sequera, d'alarma és que els aqüífers no recuperen i la columna d'aigua va 
minvant. 
 
Llavors, comenta el Sr. Avilés que a veure si es pot quantificar amb dades aquesta columna 
d'aigua d'alguna manera amb percentatge, de manera que sigui comprensible per saber 
exactament i a on hem d'arribar, perquè això s'aixequi, ja que al final, aixecar o no l'estat 
d'emergència sembla que sigui una mica subjectiu, i diu que entén que s'hauria de poder 
quantificar i a partir d'aquest punt, podem aixecar-ho, però mentre no estiguem a aquest nivell, 
no serà possible. 
 
Explica el Sr. alcalde que la mesura de la columna d'aigua es va posar quan el pou de Can Serra 
el qual donava entre el 50% i el 60% d'aigua i era molt gràfic, però diu que actualment hi ha 7 
pous dels quals alguns, no em poden extraure res per aquesta zero. 
 
Pren la paraula el Sr. Pere Casas que diu que amb el tema dels pous explica que no és fàcil això 
Poder fer una imatge que, visualment, reculli els set pous ,i el seu estat ,i diu que estan mirant si 
es pot fer o no es pot fer, de manera que quedi entenedor i detalla que el que tampoc es vol és 
que surti un "nyap" que la gent no entengui i diu que ha de ser una cosa que sigui de fàcil 
interpretació per tothom, i que quedi clar, quines són les dades que donem, i diu que quan es 
tinguin novetats les faran arribar. 
 
Continua la seva intervenció el Sr. Pere Casas que diu que en referència al tema de les piscines, 
aquestes no es poden omplir i que hi ha unes mesures que es van emprendre, que és no omplir 
les piscines i diu que es poden omplir amb aigua de mar. Es pot omplir, amb aigua de mar, però 
diu que aquest extrem comporta un seguit de problemes, ja que les instal·lacions que tenen la 
majoria de les piscines no estan preparades per tractar aigua de sal, això implica, diu, que s'ha 
de fer un canvi, en aquest cas a la maquinària, i a banda d'això cal tenir en compte que tu no 
pots llançar després l'aigua pel desguàs , perquè estàs contaminant, posteriorment, tot el medi, 
perquè estàs tirant aigua salada i apunta al fet que és una cosa que s'ha de tenir molt present. 



 

 
Continua la seva intervenció el Sr. Pere Casas dient que si algú, ha dit aquí, l'Ajuntament, que 
es pot omplir les piscines, amb cisternes, sempre ha sigut amb aigua salada, i diu que almenys 
aquesta és la informació que s'hauria de donar correctament.Tot i que matisa que potser en algun 
cas algú hagi errat. 
 
Referent al tema de les mesures, comenta el Sr. Pere Casas que aquestes no han canviat, i 
detalla que des de que vàrem entrar en estat d’emergència no han canviat mesures. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que això dels tancs no ho diem, l'Ajuntament, és a dir, a 
nosaltres, que es puguin omplir les piscines, amb tancs d'un altre conca , ens és igual, però és 
la Generalitat, en aquest cas són les mesures que dicta l'ACA , que no es pot omplir piscines 
amb tancs d'altres conques. 
 
Pren la paraula el Sr. Pere Casas que diu que van fer la consulta arran de les noves modificacions 
que ens han fet i altres, i ens van comunicar que no, a excepció que la situació Vacarisses 
necessités portar aigua de fora per subministrar habitatges.  
 
Pren la paraula el Sr. Raúl Avilés que diu que aquesta situació de sequera tal com ha descrit 
l'alcalde, estem totalment d'acord, però diu que , d'alguna manera, veuen necessari informar la 
població, perquè sí que és veritat  que hi ha molta confusió respecte a si es pot o no es pot fer, 
això que estan dient i afegeix que la informació que els arriba és contradictòria, i aleshores diu, 
que tenir informació actualitzada en tot moment, consideren que és important. 
 
En referència a la columna d'aigua diu que evidentment que és difícil el tema de la columna 
d'aigua, de la mateixa manera que és difícil, fer el càlcul de l'estat de les conques internes, però 
al capdavall sí que saben que tot plegat es tradueix en un percentatge i que la informació que 
tenen a escala general, les conques internes, poden estar un 39, un 40, de la seva capacitat 
màxima. 
 
En aquest cas, diu, que nosaltres també podíem fer una estimació respecte a la columna d'aigua 
màxima o a la màxima històrica, i així saber com estan, i seria més entenedor. 
 
Per altra banda, el Sr. Raúl Avilés vol comentar que es veu que, davant de la fàbrica, quan hi ha 
les excursions de les escoles els autocars, paren i boqueixen el pas de vianants del Boral i diu 
que en aquest sentit hi ha hagut alguna queixa d'algun veí per tal de veure si es pot trobar una 
solució perquè si no, és el veí que ha d'envair part de la carretera i quedar exposat, a possibles 
atropellaments i en conseqüència demana que se cerqui una solució. 
 
Pren la paraula la Sra. Maria Moreno que diu que recorda que en una reunió de mobilitat ja fa 
uns anys, quan estava tot el de l'illa de vianants, que es va decidir que els autobusos en teoria 
pujarien aquí a la parada de la piscina, i allà pujarien els nens. Sí que després que ho van tornar 
a meditar, perquè pujar els nens de l'escola fins aquí era una mica embolic, però diu que quan 
paren a la borrera, estan que no poden ni baixar ni pujar la gent ni les famílies, i a vegades ni els 
nanos, i quan estan a l'asfalt, és molt complicat perquè, si et ve un de cara, és accident assegurat. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que és veritat que els autocars fan tres/ quatre excursions 
a l'any i es posen d'una manera que si passes pel pas vianants de baixpots pujar per les escaletes 
i passar. El preocupant d'aquesta zona, diu, no són els autocars, és la gent que hi aparca 
normalment per anar a buscar els nens o per anar a no sé on i aquí diu que sí que hi ha quan hi 
aparquen els cotxes, ja que hi ha nens que surten i passen per davant o per darrere dels cotxes, 
i salten directament la carretera. 
 
Continua dient el Sr. alcalde que el tema aquest és molt puntual i diu que es posen en un lloc on 
si tu passes pel pas de vianants de baix pots pujar per les escales. 
 
Pren la paraula la Sra. Maria Moreno que diu que entén que els particulars al final, el que ha de 
ser és la policial local, qui ho controli, però els autobusos...és a dir que al final els particulars ho 
ha de controlar, primer, el civisme de cada persona, i després la policial local, però un autobús 
que poden inclòs donar-li accés, no sé si seria interessant pensar d'aparcar just a la porta de la 



 

fàbrica, i ho planteja diu, per cercar una solució. 
 
Pren la paraula el Sr. alcalde que diu que totes maneres és puntual i diu que hi ha una altra via, 
que és anar per l'altra vorera, i agafar aquest el pas de vianants que hi ha aquí i creuar, és a dir 
que opcions hi ha i és molt puntual, i diu el Sr. alcalde que el que l'amoïna més és el que s’ha dit, 
que la gent aparca allà i surten infants i travessen sense veure perquè no hi ha visibilitat pels 
cotxes aparcats i apunta al fet que la policia ho té en compte i hi fa actuacions. 
 
Pren la paraula la Sra. Paola Moral que diu que el que fan l'equip directiu de l'escola des de l'inici 
de curs és passar tota una graella de totes les excursions i totes les dates, a la policia perquè les 
tinguin en compte i així cada vegada que hi ha una nova excursió, van actualitzant i en principi 
la policia cada vegada que hi ha una sortida  hi són per controlar el trànsit. 
 

Essent les 19 : 48 el senyor alcalde - president dona per finalitzada la sessió de la qual estenc la 
present acta i en dono fe firmant al peu amb el president. 

  
EL PRESIDENT,     LA SECRETÀRIA ACCIDENTAL  
 
 
Antoni Masana i Ubach                                                    Maria Calsina Salavert 
 

 


